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SONA KAMO ALAVERDYAN 

THE CONCEPT OF THE FRAME STORY AND ITS MANIFESTATIONS IN 

CONTEMPORARY ARMENIAN PROSE (1985–2020) 

The abstract of the dissertation has been submitted for the degree of Candidate of 

Philological Sciences in the Specialty 10. 01.02 “Modern Armenian Literature”. The defense 

will take place on December 26, 2025, at 12:30 a.m. at the Specialized Council 003 on Literary 

Studies of the Institute of Literature, named after M. Abeghyan, under the Supreme Certifying 

Committee of the Republic of Armenia. 

SUMMARY 

This dissertation examines the historical and theoretical dimensions of the “frame 

story” and analyzes its manifestations in contemporary Armenian prose from 1985 to 2020. 

Although the frame story—broadly defined as a story within a story—is a universal narrative 

phenomenon, Armenian literary scholarship has addressed it only at the level of a dictionary 

definition, without a systematic theoretical study. The present research fills this gap by 

clarifying the concept, tracing its evolution, and applying narratological methods to 

contemporary Armenian prose in order to understand how framing contributes to the 

development of meaning. 

The frequent use of frame story in contemporary Armenian literature is closely linked 

to both postmodern thinking and to the concerns about identity that emerged during the late-

Soviet, post-Soviet, and independence periods. In order to express the fragmentation, 

instability, or need for reshaping of individual and collective identity, writers—consciously or 

unconsciously—turn to framing device. Through various narrative levels, they construct an 

equally fragmented text to highlight that identity is not a coherent and stable entity, but a 

constantly reshaped and polysemous reality. Postmodern aesthetics—particularly the distrust 

of grand narratives, intertextuality, fragmentation, and metafiction—further reinforce the 

relevance of framing techniques, making the frame story one of the characteristic narrative 

models of the period. 

The research aims to study and analyze the concept of "frame story", focusing on its 

application, transformations, and significance in Armenian prose from 1985-2020. Using 

Gerard Genette’s theory of narrative levels as the methodological basis, the study combines 

general scientific methods (historical and theoretical analysis, comparison, contrasting, and 

synthesis) with literary critical methods (close reading, structural, contextual, comparative 

analyses, descriptive method, psychoanalysis). In total, 50 prose works written between 1985 

and 2020 have been examined, seven of which were studied in detail. The selection was based 

not only on structural but also on substantive internal commonalities. Although the study is 

not statistically representative, it allows for a comprehensive understanding of the thematic 

concerns of the period’s prose and the role of framing in presenting them. 

The scientific novelty of the research are the followings: 

• For the first time in Armenian reality, a comprehensive examination of the concept 

of “frame story” is carried out, presenting the historical and theoretical contexts of the 

phenomenon, thereby introducing the concept into the field of Armenian literary studies, 

• Through works of central importance in contemporary Armenian prose, the diversity 

of devices contributing to the construction of frame story is examined, 
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• By analyzing the selected works through literary-theoretical approaches to narrative 

levels and their functions, the study offers an in-depth exploration of the presence and 

significance of frame story in contemporary Armenian literature. 

• This research expands the scope of discussion on frame story and connects it to the 

broader discourse on the concept of identity. 

The dissertation consists of an introduction, three chapters, conclusions, a 

bibliography, and appendices. The first chapter (“The Concept of the ‘Frame story’ in the 

Context of Literary Theory and History”) outlines the definition of the frame story, 

discusses its origins, formation, and development, and examines its distinctive features, the 

essence of the framing device, the differences among theoretical definitions, and the main 

types of frame stories. 

The second chapter (“The Frame story and Armenian Postmodernist Prose”) 

analyzes how the ideological and aesthetic system of postmodernism contributed to the 

vitality of the frame story in contemporary Armenian prose. It also examines the late-Soviet 

and post-Soviet sociopolitical and cultural transformations that shaped new literary thinking. 

The narrative techniques through which the frame story was harmoniously integrated into 

Armenian postmodernist prose are discussed. 

The third chapter (“The Frame story and the Search for Identity on Individual 

and Collective Levels”) explores the use of framing in the representation of individual and 

collective identity within the socio-cultural context of the post-Soviet and postmodern 

periods. It reveals how contemporary Armenian writers respond to the transforming realities 

of personal and public life, exposing the crisis of identity or proposing new models for its 

reconstruction. Through analyses of works by P. Zeytuntsyan, G. Khanjyan, H. Saribekyan, 

L. Khechoyan, H. Yeranyan, and V. Grigoryan, the chapter demonstrates how framing 

becomes a key artistic tool for seeking and reconstructing identity. It also examines the role 

of physical (books, notebooks, literary texts, songs, paintings, theatrical performances, films, 

documentaries, manuscripts, etc.) and non-physical (mirror-like self-images, dreams) 

reflective structures as mechanisms of identity formation and narrative framing. Grounded in 

the theoretical framework presented in the first chapter—particularly Genette’s theory of 

narrative levels—the study identifies the regularities through which framing conveys the 

search for identity and presents the contemporary form of the frame story in Armenian 

literature.  

The main conclusions of the research are as follows: 

1. Since its emergence, the frame story—while preserving its general content, core 

principles of artistic representation, and structural-compositional features—has undergone 

significant internal transformations across literary periods and movements. These shifts have 

resulted in a phenomenon that today functions less as a genre or a transformed genre, and 

more as a technical device for the development of a literary work. 

2. The frequent use of framing in contemporary Armenian prose is conditioned by 

postmodernist ideology, which foregrounds existential inquiry and necessitates new types of 

artistic structures. 

3. Key postmodern techniques—such as distrust of grand narratives, intertextuality 

(irony, parody, pastiche), fragmentation, and metafiction (including historiographic 

metafiction)—ensure the vitality of frame stories by expressing the multilayered nature of 

individual and social experience. 

4. The use of framing in contemporary Armenian prose is also shaped by major 

historical, sociopolitical, and cultural upheavals. Armenian independence, the Karabakh 
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Movement, the 1988 earthquake, the Artsakh War, and post-war sociopolitical challenges, 

combined with global processes (globalization, technological development), led writers to 

reassess literary aims and forms. These shifts promoted fragmented structures, unstable 

characters, and playful textual devices. In this context, framing became a tool perfectly suited 

for creating decentralized narratives reflecting the fractured nature of reality. 

5. In contemporary Armenian prose, framing is primarily used to represent the 

fragmentation and instability of identity, shaped either by internal psychological conflicts or 

external sociopolitical forces. Analysis of works by P. Zeytuntsyan, G. Khanjyan, H. 

Saribekyan, L. Khechoyan, H. Yeranyan, and V. Grigoryan shows a general trend: in 

portraying the fragmentation and reconstruction of individual and collective identity, these 

works adopt a model of “alternative identity,” where becoming an “other” enables the 

exploration of existentially divergent worlds and selves within the structure of the frame story. 
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СОНА КАМОЕВНА АЛАВЕРДЯН

ПОНЯТИЕ «ОБРАМЛЁННАЯ ПОВЕСТЬ» И ЕЁ ПРОЯВЛЕНИЯ В 

СОВРЕМЕННОЙ АРМЯНСКОЙ ПРОЗЕ (1985–2020 гг) 

Автореферат диссертации, представленной на соискание учёной степени 

кандидата филологических наук по специальности 10.01.02 «Современная армянская 

литература». Защита состоится 26 декабря 2025 года в 12:30 в экспертном совете 003 

по литературоведению, действующем при Институте литературы им. М. Абегяна НАН 

РА. 

РЕЗЮМЕ 

Настоящая диссертация рассматривает исторические и теоретические аспекты 

«обрамлённой повести» и анализирует её проявления в современной армянской прозе 

1985–2020 гг. Несмотря на то что обрамлённое повествование — в широком смысле 

история внутри истории — является распространённым типом художественного 

произведения во всех культурах и эпохах, в армянском литературоведении оно до сих 

пор упоминалось лишь на уровне словарного определения, без систематического 

теоретического исследования. Данное исследование восполняет этот пробел, уточняя 

концепт, прослеживая его развитие и применяя нарратологические методы к 

современной армянской прозе, чтобы понять, каким образом обрамление способствует 

процессу смыслообразования. 

Частое использование обрамлённой повести в современной армянской 

литературе тесно связано как с постмодернистским мышлением, так и с проблематикой 

идентичности, возникшей в позднесоветский, постсоветский и период независимости. 

Чтобы выразить фрагментацию, нестабильность или необходимость переосмысления 

индивидуальной и коллективной идентичности, писатели — сознательно или 

бессознательно — обращаются к приёму обрамления. На разных повествовательных 

уровнях они создают столь же фрагментированный текст, подчёркивая, что 

идентичность представляет собой не цельную и устойчивую сущность, а постоянно 

преобразующуюся и многозначную реальность. Постмодернистская эстетика — в 

частности недоверие к большим нарративам, интертекстуальность, фрагментарность и 

метафикция — ещё более усиливает актуальность приёма обрамления, делая 

обрамлённую повесть одной из характерных нарративных моделей этого периода. 

Цель исследования состоит в изучении и анализе концепции «обрамлённая 

повесть», с акцентом на её применении, трансформациях и значении в армянской прозе 

1985–2020 гг. Используя теорию повествовательных уровней Жерара Женетта в 

качестве методологической основы, исследование сочетает общенаучные методы 

(исторический и теоретический анализ, сравнение, противопоставление и синтез) с 

литературоведческими методами (внимательное чтение, структурный, 

контекстуальный и сравнительный анализ, описательный метод, психоаналитический 

подход). Всего было рассмотрено 50 прозаических произведений, написанных в 1985–

2020 гг., семь из которых были изучены подробно. Отбор основывался не только на 

структурных, но и на внутренних, содержательных общностях. Несмотря на то что 

исследование не претендует на статистическую репрезентативность, оно позволяет 

сформировать целостное представление о тематических проблемах прозы 

рассматриваемого периода и о роли обрамления в их художественном выражении. 

Научная новизна исследования заключается в следующем: 
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• впервые в армянской литературной реальности проводится комплексное 

исследование понятия «обрамлённого повествования» с представлением исторических 

и теоретических контекстов явления, вследствие чего концепт вводится в сферу 

армянского литературоведения; 

• на материале ключевых произведений современной армянской прозы 

рассматривается многообразие приёмов, способствующих построению обрамлённого 

повествования; 

• анализ выбранных произведений через литературно-теоретические подходы к 

повествовательным уровням и их функциям позволяет предложить глубокое 

исследование присутствия и значимости обрамлённого повествования в современной 

армянской литературе. 

Диссертация состоит из введения, трёх глав, заключения, списка литературы и 

приложений. В первой главе («Понятие “обрамлённая повесть” в контексте теории 

и истории литературы») очерчены границы понятия «обрамлённая повесть», 

представлены основные этапы происхождения, формирования и развития жанра, а 

также рассмотрены его отличительные особенности, специфика обрамления, различия 

в определениях и подходах, предложенных теоретиками, и типология обрамлённой 

повести. Во второй главе («Обрамлённая повесть и армянская постмодернистская 

проза») исследуется, как идеологическая и эстетическая система постмодернизма 

способствовала жизнеспособности обрамлённой повести в современной армянской 

литературе. Выявлены общественно-политические и культурные изменения — от 

последних лет Советского Союза до постсоветского периода, — которые обусловили 

формирование нового литературного мышления. Проанализированы художественные 

приёмы, благодаря которым обрамлённая повесть органично вошла в армянскую 

постмодернистскую прозу. В третьей, заключительной, главе («Обрамлённая повесть 

и поиск идентичности на индивидуальном и коллективном уровнях») изучено 

использование приёма обрамления в современной армянской прозе в контексте 

отражения проблемы индивидуальной и коллективной идентичности в постсоветских 

и постмодернистских социокультурных условиях. Показано, как современные 

армянские авторы, реагируя на трансформирующие общественную и личную жизнь 

реалии, в своих произведениях выявляют кризис идентичности или предлагают 

различные проекты её обновления и реконструирования. На примере произведений П. 

Зейтунцяна, Г. Ханджяна, Г. Сарибекяна, Л. Хечояна, O. Ераняна и В. Григоряна 

проанализировано, как приём обрамления становится художественным средством 

поиска и перестройкики идентичности. В главе также раскрыта роль физических 

(книги, тетради, литературные тексты, песни, картины, театральные постановки, 

фильмы, документальные материалы, рукописи и др.) и нефизических (образ героя, 

наблюдающего за собой со стороны, сон) зеркальных и зеркалоподобных отражателей, 

как механизмов поиска идентичности и формирования повествовательных рамок. 

Таким образом, опираясь на теоретические положения первой главы (в особенности на 

теорию нарративных уровней Ж. Женетта), выявлены и представлены закономерности 

художественного выражения поисков идентичности посредством приёма обрамления, 

а также современный облик обрамлённой повести в армянской литературе. 

Основные выводы исследования следующие: 

1. С момента своего появления обрамлённая повесть — сохраняя общее 

содержание, ключевые принципы художественного изображения и структурно- 

композиционные особенности — претерпела значительные внутренние трансформации 
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в разных литературных эпохах и направлениях. Эти изменения привели к тому, что 

сегодня она функционирует не столько как жанр или трансформированный жанр, 

сколько как технический приём для построения литературного произведения. 

2. Частое использование обрамления в современной армянской прозе 

обусловлено постмодернистской идеологией, в центре которой находятся 

экзистенциальные поиски и необходимость создания новых художественных структур. 

3. Ключевые постмодернистские приемы — недоверие к большим 

повествованиям, интертекстуальность (ирония, пародия, пастиш), фрагментарность и 

метафикция (в том числе историографическая метафикция) — обеспечивают 

жизнеспособность обрамлённой повести, выражая многослойность индивидуального и 

социального опыта. 

4. Использование обрамления в современной армянской прозе определяется 

также крупными историческими, социально-политическими и культурными 

потрясениями. Независимость Армении, Карабахское движение, землетрясение 1988 

года, Арцахская война и послевоенные общественно-политические вызовы, а также 

глобальные процессы (глобализация, технологическое развитие) заставили писателей 

переосмыслить цели и формы литературы. Эти изменения способствовали появлению 

фрагментированных структур, нестабильных персонажей и игрового текстового 

мышления. В этом контексте обрамление стало особенно подходящим средством для 

создания децентрализованных повествований, отражающих фрагментированность 

реальности. 

5. В современной армянской прозе обрамление преимущественно используется 

для изображения фрагментации и нестабильности идентичности, обусловленной как 

внутренними психологическими конфликтами, так и внешними социально-

политическими факторами. Анализ произведений П. Зейтунцяна, Г. Ханджяна, Г. 

Сарибекяна, Л. Хечояна, O. Ераняна и В. Григоряна выявляет общую тенденцию: в 

процессе изображения распада и реконструкции индивидуальной и коллективной 

идентичности эти произведения используют модель «альтернативной идентичности», 

когда становление «другим» позволяет исследовать экзистенциально различные миры 

и «я» в рамках структуры обрамлённой повести. 

 

 

 


